
https://iqna.ir/fa/news/4066620 

 

 :وگو با ایکنااللهی در گفت حمیدرضا آیت 

 مشکل ما تولید علم نیست، ترویج علم است  
ید علم نیست بلکه  اللهی، استاد فلسفه ضمن تاکید بر اینکه مشکل ما در تولحمیدرضا آیت

ها به جای اینکه سیستم خودشان را بر تولید علم مبتنی  در ترویج علم است گفت: غربی
  .کنند، بر نشر حداکثری علم مبتنی کردند که خود به خود تولید علم را به بار خواهد آورد

نقش اساسی علم و فناوری در پیشرفت و توسعه جوامع 

تردید ندارد و  از موضوعاتی است که کسی در آن 

عناصری همچون قدرت ملی و رفاه اجتماعی یک کشور  

ترین فصل  درخشان .تابع این دو مولفه بنیادی است

فرهنگ ایرانی اسلامی مقارن با دوران شکوفایی علم و  

گیری تمدن اسلامی بود؛ تمدنی که دانش در جامعه و شکل

ها در حسرت احیای آن کوشیدند ولی راه  ها قرنمسلمان

 .ه جایی نبردندب

با گذشت زمان مشخص شد که تولید علم در حوزه علوم  

انسانی وضعیت رضایت بخشی ندارد. به همین دلیل امروز  

های اساسی مسئولان، اندیشمندان حوزوی و دانشگاهی بدل شده است. به تولید علم« به یکی از دغدغه»مسئله 

وزه علوم انسانی وضعیت نامطلوبی دارد و ایرانیان مشارکت  اعتقاد این گروه، تولید علم در ایران، خصوصا در ح

گمان این مسئله در آینده پیامدهای منفی خواهد داشت و ما را در دستیابی به  چندانی در تولید دانش جهانی ندارند. بی

 .گذاردهای ملی ناکام میاهداف و آرمان

به   «مندان این حوزه، در قالب پرونده »تولید علمغدغهوگو با اندیشمندان و دبه همین بهانه تصمیم گرفتیم در گفت

 .بررسی وضعیت تولید علم در ایران و عوامل و نتایج آن بپردازیم

 

اللهی استاد بازنشسته دانشگاه  صحبت شدیم. آیت اللهی هموگو با حمیدرضا آیتدر هفتمین گفت
کسل دریافت کرده است و سابقه  علامه طباطبایی است. او دکترای فلسفه خود را از دانشگاه برو 

تحصیلات حوزوی و مهندسی فیزیک کاربردی را هم در کارنامه خود دارد. عضویت در کارگروه  
اخلاق پزشکی فرهنگستان علوم پزشکی، سابقه ریاست پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات  

آکسفورد و  فرهنگی، تأسیس و ریاست انجمن علمی فلسفه دین ایران و استاد مدعو دانشگاه 
 .گلاسکو از جمله سوابق اوست

 خوانید؛ اللهی را میوگوی خبرنگار ایکنا با حمیدرضا آیتگفت
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ایکنا ـ شما سالیان متمادی در محیط دانشگاه چه داخل و چه خارج حضور داشتید و با وضعیت  
اوضاع تولید  خواستم بپرسم تحلیل شما از  به عنوان سوال نخست می .علمی کشور آشنایی دارید

 بینید؟فکر و نظریه و تولید علم در کشورمان چیست و وضعیت را چگونه می

کنیم و روی  همیشه روی تولید علم تمرکز میمتاسفانه این پرسش یک اشکالی دارد و آن اینکه ما 
ما بر اساس تلاش دانشجویان دکتری و اساتید دانشگاه کارهای بسیار   .نشر علم تمرکز نداریم

شود ولی مشکل انجام دادیم که نتایج آن تحقیقات در قالب مقاله در مجلات منتشر میزیادی 
 گیرند یا خیر؟ اصلی این است که آیا اینها در تبادل و تداول قرار می

اگر شما مقداری طلا در خانه داشته باشید، صد سال هم بگذرد هیچ ارزشی ندارد. طلا وقتی ارزش 
ها به جای اینکه سیستم  ها فهمیدند. غربید. این را قبل از ما غربیها بگرددارد که مرتب در دست

خود تولید علم را  خودشان را بر تولید علم مبتنی کنند، بر نشر حداکثری علم مبتنی کردند که خودبه
بینیم یک مقاله حرفی بسیار ناب دارد ولی هیچ استادی به آن  به بار خواهد آورد. ما الان می 

دهد و در بازار اندیشگی دنیا قرار  ، هیچ استادی آن را مورد تجزیه و تحلیل قرار نمیکنداستناد نمی
 .گیردنمی

کند را مطرح کردند. ضریب تاثیر مشخص می IF ها ضریب تاثیر یا همانبه خاطر همین غربی
چند جا به یک مقاله استناد شده و چند جا از این مقاله استفاده شده است. ما در کشور مرتب  

کنیم ولی باید این مقالات را متخصصان مربوطه بخوانند و مرتب به  مقاله علمی پژوهشی چاپ می 
گونه نیست، هر  ای منتج به بالندگی آن اندیشه شود. وقتی ایناین مقالات ارجاع شود و در شبکه

  ما .درست کردیم که کارکردی نامناسب دارد ISC کند. ما چیزی به نامکس برای خودش کار می
درست کردیم که به   ISCبرای این است که مقالات معتبر را ارزیابی کند، لذا ما هم   ISI خیال کردیم

مقالات اعتبار ببخشیم. باید به این نکته دقت کنیم که اعتبار مقاله به این است که چقدر مورد  
نکه اعتبار  شد که تداول انجام شود، نه ایبا این هدف ساخته می ISC گیرد. بایدتوجه قرار می

 .ببخشد

را که مورد توجه قرار گرفته بود ملاحظه می کردم.   ISC یک وقتی من لیست مجلات و مقالات
درصد آنها ضریب تاثیرشان صفر بود؛ یعنی هیچ کس به آنها استناد نکرده بود. چند   ۹۵تقریبا 

جالب اینکه هر   مقاله از امارات و کشورهای دیگر بود که ضریب تاثیرشان روی چهار و پنج بود.
 .ای ضریب تاثیرش بالا بود برای خارج از ایران بود. متاسفانه ما نتوانستیم این کار را بکنیممقاله 

شود که علم، بازار مصرف داشته باشد. اگر شما تولید کنید ولی هیچ بازار  تولید علم زمانی انجام می
گ مملکت ما استفاده نکردن است.  مصرفی نداشته باشد این تولید ارزشی ندارد. الان معضل بزر 

دهم من اخیرا درباره انتشار فصلنامه جستارهای فلسفه دین گفتم که مقالاتی را مورد توجه قرار می
که نویسنده آن، آثاری را که در مجلات قبلی منتشر شده است دیده و به آنها ارجاع کرده باشد. به  

 .نظرم این مشکل عمده تولید علم در کشور است



نا ـ به عقیده شما این مشکل ناشی از فرهنگی است که وجود دارد یا ناشی از ساختار نظام  ایک
 دانشگاهی است؟

هدف ما همواره تولید علم برای ارتقا، فوق لیسانس گرفتن و دکتری گرفتن بوده است. ما نگفتیم  
این سمت رفته    متاسفانه سیاست مملکت ما به .تولید علم کنیم برای اینکه در بازار قرار بگیرد 

استادان را  است. مضاف بر این، ابزارهایمان برای عرضه علم در دنیا خیلی ضعیف است. مثلا 
هایی که  در حالی که بسیاری از حرف هایشان را در کشورهای دیگر بزنند،کنیم که حرفتشویق نمی

ت به خیلی کشورها  ای است. نسبهای ارزندهزنیم اگر بازار خوبی داشته باشد، حرفداخل کشور می
رسد. متاسفانه درک دانشگاهی به جای  تولید خوبی داریم ولی تولیدی است که به مصرف نمی

 .تولید و مصرف مبتنی بر تولید و ارتقاست

فرمایید شکافی بین جامعه و دانشگاه وجود دارد که دانشگاه به مسائل جامعه  ایکنا ـ یعنی می 
 پردازد؟نمی

هایی که تولید علم  فتم. شکافی بین دانشگاهیان است، یعنی بین آدمنه، من اصلا این را نگ
های تخصصی وقتی در مقام تداول قرار بگیرد نتیجه  بستان میانشان نیست. حرفکنند و بدهمی 

ها باید کارهای تحقیقی پژوهشی انجام دهند که شاید ناظر به یک مسئله خاص  دارد. یکسری آدم
شود. ما در مملکت ل آن مقالات، مقالات علمی ـ ترویجی نوشته میجامعه هم نباشد ولی از داخ

کنیم. هر مقاله علمی ـ پژوهشی باید چند مقاله علمی ترویجی داشته  کار علمی ـ ترویجی نمی
 .کندوقتی علمی ترویجی داشته باشد، خودش با مسائل جامعه ارتباط برقرار می  .باشد

خواهم بر اساس نیازهای جامعه کار  گویید من می ییک مشکل دیگر هم داریم. یک وقت شما م
خواهیم کاری کنیم که به درد جامعه بخورد و یک گویند ما میکنم. خیلی از دانشجویانم به من می

یاب نداریم. مثلا اگر به وزارت ارشاد بگویید مشکلات  مشکلی را حل کنیم ولی ما سیستم مشکل
فرهیخته نیاز داریم که مشکلات را بشناسد. پزشک اول   داند. ما به یکسری افرادشما چیست نمی

فهمیم.  مان را نمیرود ولی ما دردهای جامعهکند. بعد به دنبال درمان میدرد بیمار را پیدا می
دانند ولی من که فلسفه خواندم باید ببینم مبانی مشکلات روزمره مشکلات روزمره را همه می

توانید بگویید من این مشکل را با این  ته باشیم، شما می جامعه چیست. اگر این سیستم را داش
های  شود. اگر سیستمکنم و بر اساس حل این مشکل، این مقدار منفعت حاصل می روش حل می 

کنند، ولی اگر خصوصی باشند، این مسئله  ما دولتی باشند، هیچ وقت به این موضوع فکر نمی
 .برایشان اهمیت دارد 

شود بر بحث شما اطلاق کرد؟ یعنی بحث شما ناظر  سازی علوم انسانی را میکاربردیایکنا ـ تعبیر 
 سازی است؟ به کاربردی

سازی نیازمند نیازشناسی است. نیازشناسی هم یک کار علمی است؛ یعنی به هر کس  کاربردی
ند اگر این  فهمد. باید یکسری افراد، نیازها را به دست بیاورند و بعد بگویبگویی نیازت چیست نمی
 .ای خواهد داشتنیازها رفع شود، چه فایده



ای  شود که اگر تحقیقی کردم فردا نتیجهگونه برداشت می سازی در جامعه ما اینمتاسفانه کاربردی
شان مقدار زیادی کار پژوهشی دارند، ولی چقدر همه .های دولتی نگاه کنیدداشته باشد. به سیستم

مشکل ما این است   .خوردشان گرد و خاک میهایاند؟ اکثر پژوهشدر سیستم تغییر ایجاد کرده
 .کنیم وقتی پژوهش انجام شد، کار تمام شده، در حالی که این اول کار استکه خیال می

های رقیب، که در غرب  های علوم انسانی قابل رقابت با نظریه ایکنا ـ به نظر شما سطح علمی رشته
 و شرق وجود دارد، هست؟

کننده دارد.  کنم، از اقصی نقاط دنیا مراجعههای خارجی منتشر می وقتی مقالاتم را در سایت کاملا.
ای دارم که از بیست یا سی کشور به آن مراجعه نکرده باشند. حتماً برای آنها مفید بوده  کمتر مقاله

اینجا نقش است. این علم در داخل کشور وجود دارد ولی باید تاجری این علم را انتقال دهد. در 
 .تجار مهم است

سازی  ایکنا ـ یکی از راهکارهایی که برای حل این مشکلات پیشنهاد شده، تولید علم بومی و بومی
علوم انسانی است و اینکه علمی ناظر به مسائل خودمان تولید کنیم. به نظر شما این ایده چقدر  

 شود یا خیر؟ راهگشاست و از آن توفیق حاصل می

ین معنا نیست که مسائل خودمان را حل کنیم و اعم از آن است. به هر حال اگر  سازی به ابومی
توانیم پیش برویم.  بخواهیم مشکل خودمان را حل کنیم تا وقتی نیازشناسی نداشته باشیم نمی

شناسی بررسی کردید درد جامعه چیست. بعد گفتید من تحقیقی  فرض کنید شما در رشته جامعه
کنم این تحقیق اجرا شود و این تغییر را  کند. سپس تلاش میبرطرف می  کنم که این درد رامی 

 .ایجاد کند. متاسفانه ما این سیستم را نداریم

گیری سخنان شما این است که وضعیت علمی کشور را قابل رقابت با سایر کشورها  ایکنا ـ نتیجه
ج علم است. شما سالیان  کنیم ولی مشکل ما ترویدانید و معتقدید در مرزهای علم حرکت میمی 

خواستم بپرسم در دوران مسئولیت،  سال مسئولیت پژوهشگاه علوم انسانی را بر عهده داشتید. می
به عنوان یک مدیر و سیاستگذار دانشگاه، در رابطه با این مشکل چه راهکاری به ذهنتان رسید و  

 چه موانع اجرایی برای حل این مشکل وجود داشت؟ 

ئیس پژوهشگاه بودم کار بزرگی انجام شد و پرتال جامع علوم انسانی را درست  در دورانی که من ر 
بندی های علوم انسانی بود دستهکردیم. در آن پرتال تمام مقالات علمی را که در کشور در زمینه

کردیم تا از آنها استفاده شو.، این کار خیلی موثر بود. اوایل که پرتال را درست کردیم، روزی چهل  
کردند. این دقیقا بومی کردن  شد. از صد و هشتاد کشور از آن استفاده میدانلود انجام میهزار 

های بومی اندیشمندان را در اختیار سایر افراد قرار دهیم تا آنها  علوم انسانی است، یعنی اندیشه
بخواهد  هر کس هر مطلبی درباره علوم انسانی  .دانماستفاده کنند. من این کار را بسیار موفق می

 .تواند از این پرتال استفاده کندمی 



توانید  تان گفتید علم بومی یک معنای اعم از حل مشکلات جامعه دارد. میایکنا ـ شما در سخنان
سازی هستید؟ در همین  بیشتر توضیح دهید و بگویید علم بومی چیست و آیا شما موافق بومی

 انسانی چیست؟سازی علوم  به اسلامی رابطه، نظرتان راجع

شناسی فرانسوی، انگلیسی، آلمانی و آمریکایی وجود دارد. شناسی در دنیا جامعهدر حوزه جامعه
شناسی فهمید؟ جامعهشناسی را در کجا میاینها چه فرقی با هم دارند؟ فرانسوی بودن این جامعه

ها در  یعنی فرانسوی کند؛شناسان فرانسه رشد میفرانسوی در بستر فرانسه و با طرز تفکر جامعه
کنند. در حوزه فلسفه، فلسفه انگلیسی  شناسی بیشتر به این مسائل توجه میحوزه اندیشه جامعه

کنند تا جایی که به نظر من در فهم همدیگر دچار مشکل و آلمانی زمین تا آسمان با هم فرق می 
نگلیسی و آمریکایی  شناسی اهستند. منظور از علم بومی این است که همانگونه که ما جامعه

 .شناسی ایرانی هم داشته باشیم داریم، باید جامعه

شناسی ایرانی داشته باشیم؟ یکی از اشکالات این است  توانیم جامعهشاید سوال شود چگونه می
شناسی بومی کند و یک راهکار برای تولید جامعهکه شورای عالی انقلاب فرهنگی جلسه برگزار می

شناسی ایرانی یعنی مجموعه اندیشه  دهد. جامعهنه اقدامات نتیجه نمیدهد. اینگوارائه می
ای  شناسان ایرانی در مورد یک موضوع. اصطلاحا باید بوی ایرانی داشته باشد. اینکه مصوبهجامعه

ربطی است و علم زیر بار این دستورات از بالا  را تصویب کنید تا علم بومی تولید شود حرف بی
های فیلسوفان  خواهید فلسفه ایرانی داشته باشید؟ انواع اندیشه. شما میرودشده نمیتعیین

های اساتید فلسفه، دینانی ایرانی را با هم جمع کنید. بعد بگویید این فلسفه ایرانی است. دیدگاه
توانید به یک خارجی بگویید فضای فلسفه ایرانی  و داوری و مجتهدی، را با هم جمع کنید. بعد می

 .دهدست. فلسفه ایرانی بوی ایرانی میاینگونه ا

سازی علوم انسانی هم نظرم همین است؛ یعنی باید نظریات اندیشمندان مسلمان  در مورد اسلامی
را که برگرفته از نوع نگرش اسلامی آنها بوده است بخوانید. مجموع آنها را کنار هم بگذارید. نتیجه  

 .آن علوم انسانی اسلامی است

خواهم درباره علوم تربیتی برای  گویید میها به شدت جلو هستند. مثلًا شما می از این نظر غربی
های زبردست که در این باره حرف نویی  دبستانی تحقیق کنم. تمام آمریکاییمقطع سنی پیش 

شود که پنجاه شصت مقاله دارد.  ای تهیه میدهند و کتابی هزار صفحهدارند یک مقاله ارائه می
دبستانی است. شما  ب تفکر آمریکایی درباره علوم تربیتی برای مقطع سنی پیشمجموعه این کتا

 .بینید که یک نویسنده داشته باشد. ما هم باید این کار را انجام بدهیمدر غرب کتابی نمی

 .ایکنا ـ اگر به عنوان سخن پایانی، مطلبی دارید بفرمایید

مطالب را به صورت عملیاتی گفتم که   هایی که من زدم با جاهای دیگر متفاوت است. منحرف
ایرانی را پیدا کرد. اگر این   ها نگرشتوان در تمام رشتهساله میقابل تحقق است. به نظر من یک

 .کار را بکنیم، کار بسیار ارزشمندی خواهد بود و قابل عرضه و فروش در دنیاست



اد تولید علم مورد توجه قرار نگرفته  نکته آخر اینکه یکی از اشکالات تولید علم ما این است که اقتص
الان در خارج از کشور بخشی از وظیفه اقتصاد  .ایماست و از تجربه سایر کشورها استفاده نکرده

دهیم، در حالی که باید بودجه فراوان به  هاست. ما به ناشران یارانه میتولید علم برعهده کتابخانه
را با قیمت گران بخرند. این سیاستی است که با آن   های ارزشمندکتابخانه بدهیم و بگوییم کتاب

 .توانیم خیلی زود تغییر را ایجاد کنیممی 

 وگو از مصطفی شاکریگفت

 


